
לא רואים בעיניים

רק אתה

לפני השיעור שלי בחולון ניגש אלי יהודי וסיפר לי 
שהבית שלו מתפרק. אשתו לא מוכנה לשמוע כלום 

בשום פנים ואופן. הוא שבור 
ורצוץ, אבל בעיקר ממורמר 
ומתוסכל יש לו שאלות על 
ה' ושאלות על האמונה, איך 
ה' מעביר אותו ניסיון כל כך 
קשה, למה זה מגיע לו ועוד 
ועוד שאלות כמו שמצוי מאוד 

במקרים כאלה.

הזמן המוגבל שלפני השיעור 
לא אפשר לי להרחיב בשיחה, 
אבל במשך כל השיעור דיברתי 
רק אתו. ה' נתן בפי דיבורי 
אמונה והתחזקות בהשגחה 
טוב  רק  הוא  שה'  הפרטית 
ועושה רק טוב ויעשה רק טוב 
ועוד יותר טוב. כל מי שעובד 
עם קהל יודע, שיש שיעורים 
ויש שיעורים, לפעמים מרגישים 
סייעתא דשמיא מיוחדת, אי 

אפשר לפספס את החשמל באוויר. זה היה שיעור 
מהסוג הזה. וכל מי שדיבר אתי אחרי השיעור אמר 

במילים כאלה ואחרות שהוא "עף באוויר".

שמחתי על הזכות לחזק את בני ישראל באמונה, 
וכל כך קיוויתי שגם היהודי הזה שמע והתחזק והבין 
את הדברים למקום שלו במציאות שלו. אבל כשהוא 
הגיע אלי אחרי השיעור הוא המשיך עם ה"הבנה" שלו 
שמה שקורה אתו זה רק רע... כאילו הוא בכלל לא 

היה בשיעור.

אני באופן אישי הבנתי את המילים: "אתה חונן לאדם 
דעת" – רק אתה. לא משנה איזה דיבורים תגיד ואיך 
תדבר וכמה משכנע תהיה – רק ה' יכול לתת לאדם 
דעת, רק ה' יכול להכניס לאדם את הדעת ללב. אך בכל 
זאת התחדדה לי נקודה נוספת 
שנוגעת לכל אדם ונוגעת לכל 

ההתייחסות לאמונה.

כביש עוקף

אמונה היא לא עניין של הבנה. 
להיפך, האמונה עומדת כנגד 
ההבנה, ואני אסביר. כשאדם 
עובר מציאות קשה – לא טוב 
לא. הוא מבין שזה לא טוב. 
אין לך סיכוי להסביר לו בשום 
דרך שהוא יבין אחרת. הדרך 
היחידה לעקוף את המחסום 
הזה היא לעקוף את השכל. 
האמונה היא מעל השכל – היא 
לא מתווכחת עם ההבנה, היא 
לא מנסה לשכנע אותך להבין 
אחרת, אלא היא אומרת לך 
שאתה בכלל לא מבין, היא 
גורמת לך לוותר על ההבנה, לשחרר, ולא משנה כמה 

ההבנה הזו נכונה או לא נכונה, זה בכלל לא מעניין.

זה פירוש המילים שאני שר בשיעורים שלי כבר 
למעלה משלושים שנה: "לא מבין כלום, רק מאמין 

שהכול לטובה".

האנשים שסביבך, ההרגשה שלך, כל המציאות כולה 
ניצבת מולך ומשכנעת אותך שזה לא טוב, מכל מקום 
הכול זועק: "לא טוב". תנסה להתווכח – לא תצליח. 
למציאות יש ראיות מוצקות ביותר. אין לך שום סיכוי 

אפילו להתחיל להתווכח.

אבל האמונה היא "לא לראות בעיניים", האמונה היא 
התעלמות מוחלטת מכל מה שאתה מבין. תסלחו לי 
על המילה, אבל האמונה "מצפצפת" על המציאות ועל 
כל ההבנות ועל כל הראיות. המציאות יכולה לצעוק 
'לא טוב' מכאן ועד עוד מאה שנה – את המאמין כל זה 

לא מעניין, הוא פשוט לא רואה בעיניים.

התנגשות חזיתית

זו הדרך להאמין ואין שום דרך אחרת. כל עוד האדם 
לא מבין את זה, הוא לא יחזיק מעמד בניסיונות. כל עוד 
האדם מנסה ליישב את ההבנה שלו עם האמונה – הוא 

לא יחזיק מעמד בניסיונות.

לא להחזיק מעמד זה אומר קודם כול לאבד את 
האמונה, לחיות בשקר, לחיות בכפירה. והתוצאה הישירה 
של המציאות שבה אדם לא חי באמונה היא שהוא 
גורם לעצמו סבל נפשי גדול מאוד, כי בעולם הזה יש 

או אמונה או גיהינום.

זה מאוד פשוט: כאשר ה"הבנה" שולטת בכיפה – 
אתה סובל; אבל כאשר האמונה בשליטה – אתה חי 

בגן עדן בעולם הזה.

ונמדדת  נבחנת  דווקא במקרים האלה  ואדרבא, 
האמונה. כי כל עוד האמונה עולה בקנה אחד עם 
ההבנה שלך – זו לא אמונה. זו הבנה. רק כאשר ישנה 
התנגשות חזיתית בין האמונה להבנה ואתה משליך 
מאיתך את ההבנה ובוחר באמונה למרות הכול, רק אז 
אפשר לומר שאתה מאמין, רק אז נמדד הקשר העמוק 

והאמיתי שלך אל האמונה, לבורא העולם.

בוחן פתע

בפרשה מודיע לנו בורא עולם שיהיו לנו נסיונות. 
נסיונות קשים. יעמוד נביא או חולם חלום וייתן לנו 
אותות ומופתים – "כי יקום בקרבך נביא או חולם חלום 
ונתן אליך אות או מופת". הוא יתנבא על דברים בלתי 
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אמונה היא לא עניין של 
הבנה. להיפך, האמונה 
עומדת כנגד ההבנה, 

כשאדם עובר מציאות 
קשה הוא מבין שזה 

לא טוב. הדרך היחידה 
לעקוף את המחסום הזה 

היא לעקוף את השכל.
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שאלות מקו ההלכה
סגולה נפלאה לחודש אלול, לבטל מעליו גזירות קשות 
- לומר בכל יום מזמור לדוד ה’ אורי וישעי )פרק כ”ז 
בתהילים( מראש חודש אלול עד יום שמחת תורה, והיא 
מסוגלת לבטל כל גזירה רעה שנתונה על האדם, וכל 
האומר פרק זה מר”ח אלול עד אחר שמחת תורה אפילו 

גזרה רעה נתונה על האדם חס ושלום, מן השמים 
מבטלו, ומעביר מעליו כל המקטרגים, ומבטל 

מעליו כל גזרות קשות ורעות, ויוצא זכאי 
בדינו, ומובטח לו שלא יחסרו מזונותיו 
כל השנה”. סגולה זו מיוחסת לרב 
אברהם חמוי זצ”ל מגדולי החכמים 

בזמן הרב בן איש חי. 

הכנתי עוף ממולא באורז שיהיה גם 
להיום וגם לשבת בבוקר. האם מותר למזוג 

מהאוכל לסעודת הערב ולהחזיר לפלטה את מה 
שנשאר לאחר סיום הארוחה בתוך סיר ?

לספרדים אין איסור להחזיר על הפלאטה מאכל יבש 
אם היה מבושל קודם לכן, ולכן מותר להחזיר את האורז 
או העוף שנשאר לסיר, ולאשכנזים יש איסור להחזיר 
כל מאכל על גבי פלאטה, ומכל מקום אם מחזיר את 
הדבר על גבי קדירת חמין, דהיינו שלוקח את האורז 

והעוף וישימו אותם בתוך סיר קטן ויניחו את הסיר 
הקטן על גבי סיר שנמצא על הפלאטה, יהיה מותר 
הדבר לכולי עלמא. על פי שלחן ערוך )אורח חיים סימן רנ”ג סעיף 

ב’ ושי”ח סעיף ד’ ועוד(.

האם מותר לקרוא סיפור על אימי השואה ביום 
שבת?

אסור לקרוא דברים הגורמים לאדם צער 
בשבת, ועל כן צריך להימנע מקריאת 

ספרים כאלו ביום שבת.

בתפילת ערבית של מוצאי שבת 
מישהו מאחורי עדיין לא סיים להתפלל 
ואני לא יכול לשבת בקדושה של ובא לציון 
האם אני צריך להמתין עם אמירתו עד שאוכל 

לשבת או אפשר לומר את הקדושה בעמידה?

לכתחילה כדאי לומר את קדושת ובא לציון בהיותו 
יושב, משום שקדושת ובא לציון רומזת בתפילה לעולם 
הבריאה. רמ”ק באור החמה )חלק ב’ דף ק”ט עמוד ד’(, ובמוצאי 
שבת הטעם הוא כמופיע בשער הכוונות )דף ס’ עמ’ ב’( 
להמשיך הארת עולם האצילות אשר בסוד תוספת שבת 

אל עולם הבריאה, להמשיך תוספת קדושה של שבת 
בבריאה כדי שתתקיים כל ששת ימי החול עד השבת 
הבאה, ולכן ראוי לאומרה בישיבה, אמנם אם יש מישהו 
המעכבו מלשבת יכול לאומרה בעמידה, כיון שישנם 
פוסקים הנוקטים שצריך לומר קדושת ובא לציון דווקא 
בציבור ולא ביחיד. רב עמרם גאון השלם )חלק א’ דף קס”ה עמ’ א’( 
האשכול )חלק א’ סימן ט”ו( ועוד. ואף שלהלכה מותר לאומרה 

ביחיד )חיד”א בקשר גודל סימן י’ אות י”א( מכל מקום נראה 
שעדיף לאומרה בציבור מעומד ולא ביחיד מיושב. ואם 
יכול להישען על קיר וכדומה, יוצא ידי חובה לכתחילה. 

)על פי הגמ’ בשבועות ל’ לגבי רב נחמן שעמד מוטה כי שארי מסאניה(.

בתוך סעודת פת הגישו אבטיח למסובים, האם 
צריך לברך על האבטיח?

בבן איש חי )שנה ראשונה פרשת נשא סעיף ח’( כתב 
שהיה מנהג בזמנו לאכול אבטיח יחד עם פת וגבינה, ועל 
כן אין צריך לברך כשאוכל אחר הסעודה, כפי שנפסק 
שכל מיני פירות שבאים בתוך הסעודה, אם אוכלם 
עם הפת אין צריך ברכה כלל, כיון שאוכלם עם הפת 
נחשבים לדבר הטפל לפת ואין מברכים עליהם, אבל 
אם אוכל את האבטיח בסוף הסעודה בפני עצמו ולא 
מלפת אותו עם הפת, כיון שאינם מעיקר הסעודה יש 
לברך עליהם ברכה ראשונה, ומכל מקום יוצאים בברכה 
אחרונה בברכת המזון ואין צריך לברך בורא נפשות על 

אכילת הפירות. )שלחן ערוך סימן קע”ז סעי’ ב’(
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הפרשה לאורו של
הנחל נובע

אתה רוצה לזכור.... ואתה לא מצליח? תתחיל 
לשכוח והכל יסתדר...

דבר הידוע לכולם הוא שההבדל הגדול ביותר בין 
האדם לבהמה, הוא המוח הרוחני שניתן לאדם במתנת 
שמים שנתן הש"י רק לבן האדם. ובהתבוננות גדולה 
יותר, שאמנם גם אדם ובהמה שניהם נמצאים כאן 
בעולם הגשמי... ושניהם צורכים אוכל ושינה ושאר צורכי 
הגוף וכמעט שאין ביניהם שום הבדל בניהם... וההבדל 
המהותי בין שניהם היא שלאדם יש את היכולת לחשוב 
במחשבתו על מקומות גבוהים ומרומים יותר ויותר, עד 
כדי כך שיש יכולת ביד האדם לחשוב על העולם הבא.

במחשבות קדושות אלו מתבטאות ההבדל המהותי 
בין האדם לבהמה, והדבר הנוסף שמובן מזה הוא: שכל 
שליחות האדם כאן בזה העולם נאמדת לפי יסוד הבא, 
עד כמה זכה האדם שהסתובב כאן בזה העולם להשים 

את כל כוח מחשבתו בדברים קדושים!

לחשוב על העולם הבא, הש"י בעצמו, מחשבות של 
תורה וכדו'. אלא שדבר זה הוא כמו "אליה וקוץ בה", כי 
מצד אחד, נכון הוא שכל המדד של המדריגה הרוחנית 
של האדם, תלוי עד כמה כל כולו מלא ב"זכרון דקדושה" 
כמה מוחו זוכר את הש"י ותורתו, על העולם הבא/טרקלין. 
אלא שמהצד השני,  כל עוד שאנחנו כאן בזה העולם 
הגשמי ומוכרחים ותלויים באותם צרכים גשמיים כמו 

הבהמה וכנ"ל, קשה מאוד לשמור על אותו "זיכרון קדוש", 
חומריות ומושגי העולם שרק מתרבים בקצב מסחרר 
במוחינו לא נותנים לנו לקיים את ייעודינו ושליחותינו... 
לא בכדי גילה הבעש"ט נ"ע "במקום שאדם נמצא שם 

הוא נמצא"...

אלא שכאן שוב מגיעה עצת הצדיק האמת... והיא 
"להתחיל לשכוח"... לא משנה באיזה מצב אדם נמצא... 
לא משנה כמה עמוק הגשמיות אופפת אותנו, אבל יש 
סוד ועצה עמוקה בשכחה. תזכור שיש מעלה גדולה 
"לשכוח" את המושגים של העולם הזה, "כי אי אפשר לו 
לדבק מחשבתו בעלמא דאתי, כי העולם הבא והעולם 
הזה הוא שני דברים וזה הפך מזה כידוע" כך מחדד 
לנו מוהרנ"ת הקדוש בהלכות קרחה הלכה א'. וזוהי 
הזהרת התורה "לא תשימו קרחה בראשיכם" כן כן...
הראש שהוא מקום הזכרון, אל תחרטו שם שום מושג 
ותופעה ששייכת לעולם הגשמי הזה, גם לא תופעה 
חמורה וקשה כפטירת אחד מהקרובים... כי גם צער 
זה יסודו מההרגשה והחבור של האדם לעולם הגשמי.

הרי זה וודאי שבזמן שהאדם כל מחשבתו ורעיונותיו 
כולם דבוקים חזק בעולם הבא, לא שייך אצלו שום 
צער משום מקרה שקשור לעולם הזה, גם לא כפטירה 

של אחד מקרוביו... זהו עומק הצווי להיזהר "לשכוח"... 
לא להחשיב...את מושגי העולם הזה,,, וקל וחומר לא 
לפעול לזכור אותם.. הוראה זו היא לא רק לבעלי 
מדריגות שמחפשים לעלות למדרגות רוחניות שהם 
יותר מהסטנדרט הפשוט, הוראה זו היא עצה וכלי לכל 
יהודי באשר הוא, כן כן במדריגה שלך תשתדל פחות 
להחשיב, פחות לזכור, מהעולם הזה או משלל מושגיו, 
זוהי העצה להצליח לזכור את הש"י את העולם הבא, 
או שאר מושגי קודש כל אחד לפי דרגתו. ולפחות אל 
תיבהל יותר מ"שכחה", תדע את מעלותיה ותפעל 
בהתאם!  )מיוסד על פי ליקו"ה קרחה וכתובת קעקע א'(.

פנינים חסידות ברסלב

פַּעַם הֵבִיאוּ אֶת הַסֵּפֶר הַקָּדוֹשׁ לִקּוּטֵי מוֹהֲרָן 
לִישִׁיבַת בֶּעלְזֶא וְאָמַר אָז הרה"ק רַבִּי אַהֲרןֹ מִבֶּעלְזֶא 
זיע"א כִּי מַעֲלָתוֹ שֶׁל סֵפֶר זֶה גְּבוֹהָה עַד מְאדֹ וְלָכֵן 
יִשְׁמְרוּ אוֹתוֹ הֵיטֵב בִּישִׁיבָה כִּי זוֹ שְׁמִירָה טוֹבָה. 

)שבחו של צדיק(

הִתְגּוֹרֵר  דְסַאטְמֶאר  הַדַּיָּן  חַיִּים  רַבִּי  הרה"ג 
בִּצְעִירוּתוֹ בָּעִיר רְאצֶפְערְט, ר' חַיִּים שֶׁהָיָה לַמְדָן 
גָּדוֹל נָהַג לְהִכָּנֵס פְּעָמִים רַבּוֹת אֶל הרה"ק ר' יִשְׁכָר 
דֹּב מִבֶּעלְזֶא שֶׁשָּׁהָה בראצפערט בִּימֵי הַמִּלְחָמָה 
כְּדֵי לְשׂוֹחֵחַ עִמּוֹ בְּדִבְרֵי תּוֹרָה פַּעַם בְּהִכָנְסוֹ אֶל 
המהרי"ד רָאָה אֶת בְּנוֹ הרה"ק רַבִּי אַהֲרֹן זַ"ל יוֹשֵׁב 
בַּחֶדֶר הַסָּמוּךְ וּמְעַיֵן בַּסֵּפֶר לְאַחַר מִכֵּן רָאָה כִּי הָיָה 

זֶה הַסֵּפֶר הַקָּדוֹשׁ לִקּוּטֵי מוֹהַרַ"ן )שם(
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ישועה כפולה
חסיד אחד ניגש לרבי לוי יצחק מברדיטשוב וסיפר 

לו את דאגתו:

החסיד עד לא מזמן היה עשיר גדול, היו לו נכסים 
רבים. רצה הבורא והתהפך עליו מזלו והוא ירד 
מנכסיו ונשאר ללא שום כסף רק חובות גדולים 
מאוד שעדיין אף אחד לא יודע מהם. כך סיפר 
לרבי. "אך לא יארכו הימים והנושים יגיעו לדפוק 

על דלת ביתי לבקש את כספם ומה אעשה?! ואין 
לי מאיפה להחזיר להם, ולא זאת, אלא, שיש לי בת 

צדיקה וצנועה שעומדת להינשא ואין לי במה לתת לה 
נדוניה. ראויה היא לחתן תלמיד חכם שראוי לה" כך 
המשיך לספר את צרתו ולשפוך את ליבו אצלו רבו 
הצדיק. אמר לו רבי לוי יצחק: "דעתי היא, שתקנה שטר 

הגרלה ואם ירצה ה' תראה מזה ישועה".

ענה החסיד ואמר:"איני מפקפק חס ושלום בעצת 
הרב, אך לפעמים שטרי הגרלה לוקח להם שנים רבות 
עד שיש זכיה, ועד אז יגיעו בעלי החובות לדרוש את 
שלהם ומה אעשה בביתי שאני צריך עכשיו לדאוג לה 

לנדוניה צריך אני ישועה מידית" נאנח בצער רב.

הבטיח לו רבי לוי יצחק שבעזרת ה' יתברך יזמין לו 
ה' כסף במהרה גם לפני שיזכה בהגרלה רק שישים 

את מבטחו בה' והכל יתהפך לטובה.

החסיד יצא מרבו ועשה כדבריו, קנה כרטיס הגרלה 
והתכונן לחזור לביתו,

באמצע הדרך חזרה עצר בפונדק דרכים ללון בלילה 
מהדרך הארוכה ולצבור כוחות ליום החדש שעומד 

לפניו בנסיעה עד לביתו.

 ובאותו הלילה שר חשוב שעצר באותו פונדק דרכים 
למנוחת לילה, עלה על יצועו והנה חולם הוא חלום 
שבפונדק ישנו יהודי שיש לו כרטיס הגרלה שמזלו טוב 
ועליו להשתדל מאוד להחליף את השטר עם היהודי כי 
ודאי היהודי יזכה בהגרלה, השר התעורר ורואה שזה 
חלום לא התייחס וחזר לישון ושוב הוא חולם את אותו 
החלום החליט השר שהוא חייב לבדוק אם יש בפונדק 
אכן יהודי שיש בידו כרטיס הגרלה ולהשיג את הכרטיס 

בכל מחיר. קרא למשרתו וציווהו למצוא את היהודי.

המשרת איתר את היהודי בפונדק וזימן אותו לשר. 
שאלו השר: "האם יש לך כרטיס הגרלה?" היהודי ענה 
לו: "כן" . ביקשו השר: " תן לי את השטר ונחליף ביננו". 
היהודי כמובן סרב בשום אופן לא מוכן אני להחליף את 
הכרטיס שלי, השר המשיך להתעקש ואמר שיוסיף לו 

על הכרטיס עוד כסף , אך היהודי לא השתכנע.

והיהודי מתעקש לא  לו ברירה  ראה השר שאין 

ף  י ל ח ה ו ל ת י א
השטר  אמר למשרתו את 

את  ממנו  , שייקח  ח כ ב ר  ט ש ה
המשרת תפס את היהודי אזק אותו ובדק בכל בגדיו 
וכליו לראות היכן שם את השטר וכמובן לקח אותו 

בכח, היהודי התעצב על נפשו מאוד.

והשר החשוב זימן אותו אליו ואמר לו תראה אני לא 
גנב ולכן הינה זה הכרטיס שלי והינה לך עוד 1000 

זהובים עבור התוספת שהבטחתי לך.

החסיד לקח בלית ברירה את השטר והכסף ואמר: 
"גם זו לטובה". לאחר מכן יצא לדרכו לביתו מנסה 
להתחזק באמונה. בכסף שקיבל מהשר קנה נדוניה 

וחיתן את ביתו ברווח.

לאחר תקופה לא ארוכה הכרטיס אשר ברשותו זכה 
בהגרלה, הוא התעשר בחזרה. נסע החסיד לרבו רבי 
לו ייצחק מברדיטשוב וסיפר לו את אשר ארע אותו 

מאז ביקורו הקודם.

ענה לו רבו: "ראיתי שמזלך ירד עד לעפר ממש 
ולא היה בידי ברירה, אלא, להשתמש בשר החלומות 
שידבר על לב השר שיחליף איתך את כרטיס הגרלה. 
ידעתי שהוא יזכה בהגרלה הבאה. והזהובים שהוסיף 
לך זה משום שאמרת שאתה צריך להשיא את ביתך, 
וזהו היה ההתחלה של הישועה, ישועה קטנה עד שה' 

יתברך שלח לך את הישועה הגדולה.

התחזק החסיד באמונה וביטחון בה' ובצדיקיו מתוך 
הקורות אותו: הקב"ה עושה עימנו ניסים ונפלאות ולא 
עוזב את בניו לעולם לפעמים לא רואים את הישועה 
הגדולה במהרה אבל רואים את הישועות שה' מסובב 

אותנו בהם כל הזמן עד לישועה הגדולה שמגיעה.

נסע החסיד לביתו שמח וטוב לב ונעשה עשיר גדול 
מאוד יותר ממה שהיה בהתחלה.

הגיוניים והם יתקיימו: "ובא האות והמופת אשר דיבר 
אליך". בהבנה שלנו הוא ייראה כאיש אמת, איש 
מופת. ובכל זאת, אם הוא יגיד לעבור על קוצו של 
יו"ד מהתורה הקדושה: "לאמר נלכה אחרי אלהים 
אחרים אשר לא ידעתם ונעבדם" – אנחנו מצווים לא 
לשמוע לו כלל וכלל, "לא תשמע אל דברי הנביא 

ההוא או אל חולם החלום ההוא".

וה' אומר לנו: "כי מנסה ה' אלוקיכם אתכם לדעת 
הישכם אוהבים את ה' אלוקיכם בכל לבבכם ובכל 
נפשכם" – אני מנסה אתכם. אני רוצה לראות כמה 
אתם אוהבים אותי. מי שאוהב אותי "לא רואה 
בעיניים". מי שאוהב אותי לא נכנס בכלל לסברות 
ולהסברים, להוכחות ולמופתים. המציאות לא מעניינת 
אותו. רק דבר ה' ורצון ה' עומדים לנגד עיניו ושום 

הבנה והסבר לא ישנה את זה.

ולענייננו זה המשל והדוגמה לכל האמונה כולה. 
את יסודות האמונה שקיבלנו ושלמדנו לא עוזבים 

בשום מחיר ובשום מצב.

אלא מה תגיד, אני מבין אחרת? אתה יכול להבין 
מה שאתה רוצה וההבנה כבודה במקומה מונח, 
אבל המאמין הוא בכלל לא נמצא שם. הוא נמצא 
בעולם האמונה. הוא נמצא הרבה מעל ההבנה. הוא 
"לא רואה" את ההבנה גם אם יש לה "קבלות" כמו 

מופתים והוכחות.

נשארים בכיתה א’

ובאמת, הדברים האלה פשוטים ביותר. אבל כמה 
שהם פשוטים, כולנו צריכים לחזק את עצמנו בהם 
מידי יום מחדש. כי הדברים הפשוטים האלה הם 
הניסיון של החיים והניסיון של כל יום ויום. הדברים 
הפשוטים האלה קובעים בסופו של דבר אם האדם 

חי באמונה או חי בכפירה.

הדברים הפשוטים האלה קובעים בסופו של דבר 
אם אתה חי בגן עדן, שמח, מאושר, מאיר, או חי 

בגיהינום והכול סביבך בוער.

הרבה פעמים אנחנו לומדים ומתקדמים בחיים, 
אנחנו רוצים לעבוד על עצמנו בתחומים חדשים, 
להתקדם באפיקים נוספים. זו טעות לחשוב שכבר 
"עברנו את הגיל" של האמונה, כאילו אנחנו כבר סיימנו 
תואר באמונה ועכשיו עוברים ללמוד דברים חדשים.

לא ולא! העבודה על האמונה אף פעם לא נגמרת. 
את התואר מקבלים רק בעולם האמת. בכל תחום 
שבו אתה מתקדם – לעולם אל תזניח את האמונה, 
לעולם אל תפקיר את התחום החשוב ביותר בחייך. 

תמיד תהיה עם האצבע על הדופק, תמיד תחזור 
ותבחן את עצמך ותחזק את עצמך באמונה, כי 
הניסיונות אף פעם לא מפסיקים ואתה צריך להיות 
ערוך ומוכן, כי זו עבודת החיים והצלחת החיים שלנו 
בעולם הזה ובעולם האמת, כי אנחנו אוהבים את 
ה' וכל שאיפתנו היא לעמוד בכל הניסיונות בכבוד 

ובהצלחה.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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רבי יוסף נולד בשנת ה'תרמ"ו בעיר איתזאראר שבמרוקו 
לרב מרדכי ואסתר אוחיון, אביו היה תלמיד חכם שהתפרנס 

ממסחר. 

בצעירותו התחנך בישיבה בעיר איליג אצל הרב שלום 
אמזלג שנים אלו עברו עליו בדוחק ובצמצום, בעיקר בגלל 
הריחוק מבית הוריו. לאחר סיום לימודיו בישיבה, נישא לשרה 
בת הרב מכלוף סוויסה זצ"ל, והחל לעסוק במסחר תוך 

כדי לימוד תורה.

בשנים שלאחר מכן שימש כדיין, וכרב הקהילה 
באיתזאראר ובתיזנית שבמרוקו, במשך חייו 

שימש גם כמוהל שוחט ומסדר קידושין, 
ונהג לסייע כספית למשפחות מעוטות 
יכולת שלא היה באפשרותן לעשות את 

סעודת הברית לרך הנולד. 

היה עוסק בתורה בכל כוחו ונודע בשקידתו 
החריפה והעמוקה בלימוד התורה, ורבות סופר על 

כך שלא שם ליבו שנכנסו גנבים ונעלמו חפצים מביתו 
בעודו שקוע בעומקה בלימוד התורה הקדושה. לאחר שנים 
רבות של עמל ויגיעה בהם הקדיש לכתיבת חידושי תורה 
אשר חנן אותו השם יתברך ובשנת תש"ח נסע לקזבלנקה 
שם שכן בית דפוס והדפיס את ספרו הקדוש "אבקת רוכל" 

יום חג היה לרבי יוסף אוחיון משפחתו תלמידיו וכל בני 
קהילתו הקדושה ביום בו ראה אור הספר הקדוש לרבי יוסף 
אוחיון זצ"ל תורה זו שעמל עליה לילות כימים, אי אפשר 
לתאר את השמחה וההתרגשות שאחזו את המחבר הקדוש 
קרן עור פניו של הצדיק. נודע והתפרסם אף כבעל מופת, 
פועל ישועות ומלומד בניסים עצום ורב ליהודים וגויים כאחד 
שהיו סביב איזור מגוריו וגם מחוצה לו במרוקו, וגם הגויים 
מצרפת היו באים בצל קורתו ומשחרים לפתחו ולבקש 

מהצדיק עצה מזור וברכה לבעיותיהם, עקרות נפקדו, חולים 
נתרפאו, ואפילו מסופר עליו בכמה מקרים שהחייה מתים.

נודע כבעל תפילה גדול שתפילותיו לא שבות ריקם "הקב"ה 
שמע בתפילתו ונתקדש שמו לעיני העמים". 

זקנה מכרה מספרת על הצדיק: "מגיל קטן הוא היה לומד 
בבית כנסת כל הזמן, יום אחד ראה זקן שהגיע והוא לא מכיר 
אותו. קם והגיש לזקן כוס מים אמר לו תברך על המים 

הזה בירך הזקן ורבי יוסף נעלם מולו.."

ועוד מסופר על הצדיק: "שאימו מרת אסתר 
קמה יום אחד באמצע הלילה ומצאה אותו 
לומדים צדיקים  לומד תורה כשאיתו 
בבוקר  עולמם  לבית  כבר  שנסתלקו 
סיפרה לו שראתה אותו ושאלה אותו 
לפשר הדבר, ענה לה שלא היה ולא ניברא 

וכל זה מרוב צניעותו וענוותנותו.

בסוף ימיו חלה הצדיק, והתייסר בייסורים קשים 
כואבים ומרים, חולי המעיים. וכך כשהוא מקבל את ייסוריו 
המרים באהבה ובשמחה אמיתית מהבורא יתברך, הסתלק 
לו הצדיק רבי יוסף אוחיון זצ"ל מתוך מיתת נשיקה בקדושה 
ובטהרה. ביום שני כ"ט לחודש מנחם אב שנת התשט"ז 
נסתלק הצדיק לבית עולמו ונטמן בעיר תיזנית שבמרוקו, 
כעבור 46 שנים ב- כ"ב אב תשס"ב, ע"פ פסק גדולי ישראל 
שליט"א הובא ארונו הקדוש לצפת כשגופו שלם ובשרו עדין 
חם נראה כישן שנת ישרים )ע"פ עדי ראיה(, נקבר בסמוך 
לציונו של התנא רבי פנחס בן יאיר, ומקום קבורתו מסוגל 
לישועות, ושם ממרום עדן מנוחתו יבקש רחמים ויחיש ישע 

לעם ה' ונחלתו זכותו תגן על כל עם ישראל מכל צרה.

זכותו תגן עלינו וימליץ טוב בעדנו אכי"ר.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי יוסף אוחיון זיע"א
כט אב

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

עולם ישר

היסוד ש"אין ייסורים ללא עוון", הוא יסוד כל כך נפלא ומאיר 
עיניים, שבודאי כל מי שמבין אותו באור הנכון מוכרח להתחיל 
לחיות על ידו חיים טובים ומתוקים. בכל זאת, מתברר שעדיין 
רחוקה הדרך, ורבים, וביניהם תלמידים ותיקים, אינם מבינים 
כיצד על ידי היסוד הזה הם יכולים להתחיל לחיות חיים באמת 
טובים ויפים, ואדרבה, טוענים שהיסוד הזה מלחיץ אותם ומדכא 
אותם. לכן צריכים אנו לחזור ולהדגיש נקודות מסוימות, שכפי 
הנראה חסרות, בהבנת היסוד החשוב הזה, שעליו עומדת כל 

היהדות וכל הקשר של האדם עם הבורא.

ראשית צריכים לדעת, שתורתנו הקדושה נקראת "תורת 
חיים", כמובא בחומש: "ושמרתם את-חוקתי ואת-משפטיי 
אשר יעשה אתם האדם וחי בהם וגו" )וייקרא יח(, ומוזכר עוד 
בנביא: "ואתן להם את-חוקותיי ואת-משפטיי הודעתי אותם 
אשר יעשה אותם האדם וחי בהם" )יחזקאל כ(. חז"ל דרשו 
פסוק זה לעניין פיקוח נפש שדוחה את רוב המצוות: וחי בהם 
- ולא שימות בהם. אבל רבנו הקדוש מביא פסוק זה לעניין 
החיים של האדם שבכל רגע ורגע, ומסביר שהתורה והמצוות 
צריכות לתת לאדם שמחה וחיות, שאם לא כן, לא מתקיים 

הפסוק "וחי בהם", כמובא: 

"...ואלו החכמות מפילין מאד את האדם מעבודת השם, 
דהיינו מה שחושב וחוקר ומדקדק ביותר, אם הוא יוצא כראוי 

במה שעושה.

כי בשר-ודם אי אפשר לו שיצא ידי חובתו בשלמות, 'ואין 
הקדוש-ברוך-הוא בא בטרוניא וכו )עבודה-זרה ג(, ולא ניתנה 
תורה למלאכי-השרת )קידושין נד(, ועל אלו המדקדקים 
ומחמירים בחומרות יתרות, עליהם נאמר )וייקרא י"ח(: "וחי 
בהם", 'ולא שימות בהם, )יומא פה:( כי אין להם שום חיות כלל, 
ותמיד הם במרה שחורה, מחמת שנדמה להם שאינם יוצאים 
ידי חובתם בהמצוות שעושין, ואין להם שום חיות משום מצווה 
מחמת הדקדוקים והמרה שחורות שלהם )והוא בעצמו אינו 

מחמיר שום חומרא כלל(". )ליקוטי מוהר"ן תניינא מד(

נמצא, שבודאי דרך התורה היא דרך של חיים ושמחה, שכל 
אחד, בכל מדרגה, יכול ללכת בה ולחיות חיים טובים ומאושרים. 
ומי שבוחר להתקרב לתורה ולמצוות, והוא רואה שהוא לא 
חי חיים טובים, צריך שידע שבודאי יש לו איזה עוון, או שיש 
לו טעות גמורה בגישה שלו לחיי התורה, והוא מוכרח למצוא 
מהו העוון ומהי הטעות הזו ולתקנה, ולא ייתכן שיחשוב, שכך 
סתם "לא הולך לו", כי בזה הוא למעשה מוחק את כל אמיתיות 
התורה, שהיא כאמור "תורת חיים", דהיינו שמבטיחה לאדם 
שילך ביושר עם ה', שהוא יחיה חיים של אושר, שמחה והצלחה.

אם כן מובן עוד, מדוע היסוד ש"אין ייסורים ללא עוון", שהוא 
היסוד העיקרי בכל היהדות, גם הוא, כל מטרתו היא לתת 
לאדם חיים, ואדרבה, דווקא על ידו יכול האדם לזכות לחיות 

חיי תורה מאושרים.

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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בחר את החיים!
כתוב בפרשתנו "רְאֵה אָנֹכִי נֹתֵן לִפְנֵיכֶם הַיּוֹם בְּרָכָה וּקְלָלָה, אֶת 
הַבְּרָכָה אֲשֶׁר תִּשְׁמְעוּ אֶל מִצְוֹת ה' אֱלֹקֵיכֶם אֲשֶׁר אָנֹכִי מְצַוֶּה אֶתְכֶם 
הַיּוֹם. וְהַקְּלָלָה אִם לֹא תִשְׁמְעוּ אֶל מִצְוֹת ה' אֱלֹקֵיכֶם וְסַרְתֶּם מִן 
הַדֶּרֶךְ אֲשֶׁר אָנֹכִי מְצַוֶּה אֶתְכֶם הַיּוֹם לָלֶכֶת אַחֲרֵי אֱלֹהִים אֲחֵרִים 

אֲשֶׁר לֹא יְדַעְתֶּם".

וכן כתוב בפרשת ניצבים: "רְאֵה נָתַתִּי לְפָנֶיךָ הַיּוֹם אֶת הַחַיִּים וְאֶת 
הַטּוֹב וְאֶת הַמָּוֶת וְאֶת הָרָע, אֲשֶׁר אָנֹכִי מְצַוְּךָ הַיּוֹם לְאַהֲבָה אֶת ה' 
אֱלֹקֶיךָ לָלֶכֶת בִּדְרָכָיו וְלִשְׁמֹר מִצְוֹתָיו וְחֻקֹּתָיו וּמִשְׁפָּטָיו וְחָיִיתָ וְרָבִיתָ 

וּבֵרַכְךָ ה' אֱלֹקֶיךָ בָּאָרֶץ אֲשֶׁר אַתָּה בָא שָׁמָּה לְרִשְׁתָּהּ".

גם כאן ה' יתברך מבקש מכל אחד ואחת מאתנו: בחר את החיים! 
בחר את החלק הטוב! ומורינו הרב שליט"א כתב בעניין זה בספר 
בריתי שלום )לנשואים עמ' 237-8( "יש להתבונן מפני מה מצווה 
אותנו התורה הקדושה לבחור בחיים? וכי לא ברור מאליו שכל בר 
דעת יבחר בחיים? אלא שיש כאן יסוד נפלא ועמוק, ה' יתברך אומר 
לכל יהודי: 'אתה מגיע לעולם שבו המוות והקללה נראים כמו חיים, 

והחיים האמיתיים נראים כמו מוות.

אל תטעה את עצמך, תעמיק ותרד לשורש הדברים ותבחר בחיים 
האמיתיים ולא בחיים המזויפים שהם התאוות, שהן רעל מצופה 

בסוכריה, מים מלוחים הגורמים לאדם צער ויסורים בזה ובבא'".

והנה מה שכתב שהרב שצריך להעמיק ולרדת לשורש הדברים 
הכוונה היא שצריך להתפלל על זה  שהשם תמיד יראה לנו את 

הבחירה הטובה, שלא נתבלבל ונבחר חס ושלום בקללה.

ועתה נבין מה שהתפלל דוד המלך לפני השם )תהילים טז, ה(: 
"אַתָּה תּוֹמִיךְ גּוֹרָלִי" ומבאר שם רש"י שדוד המלך אמר לפני הקדוש 
ברוך הוא "אתה הוא אשר הניחות ידי על החלק הטוב שנאמר 'החיים 

והמוות נתתי וגו' ובחרת בחיים'.

כאדם האוהב אחד מבניו ומניח ידו על החלק הטוב ואומר את זה 
בחר לך" וכך מבאר גם כן המצודת דוד.

וברור הדבר שגם לדוד המלך ניתנה בחירה ושלא הייתה לו איזו 
"פרוטקציה" והשם לא עזר לו סתם, אלא שדוד המלך היה כל כולו 
תפילה להשם ותמיד הרבה בתפילה שה' יסייע לו בבחירה נכונה, 
כמו שכתוב בתהילים "ואני תפילה" וכל הזמן הוא התפלל להשם 
שיראה לו מה הוא הטוב האמיתי, איפה מונחת הברכה האמיתית 

– ובחרת בחיים.

וכל מי שרוצה לזכות גם כן צריך ללכת בדרכו של דוד המלך 
עליו השלום, והיא הדרך של התפילה וההתבודדות להשם, לבקש 
כל הזמן מהשם יתברך שינחה אותנו בדרך נכונה, בבחירות נכונות.

וכן כותב ר' נתן )הלכות ק"ש ה, יד( שכל מי שילך בדרך הזו בוודאי 
יזכה לעולם הבא, כי ע"י זה עיקר התשובה וההתקרבות אליו יתברך 
מכל מקום שהוא, אע"פ שאינו זוכה להתייגע ולטרוח בעבודת השם 
כמו הצדיקים והחסידים, ואפילו אם יודע בעצמו שעבר עליו הרבה, 
יחזק את עצמו על כל פנים תמיד לדבר לפני השם ובדואי סוף כל 

סוף ישוב לה' יתברך.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"

6 | עלון "חוט של חסד"



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

היכן בפרשתינו אומץ לב במובן שלילי, וקפיצה 
שהיא לא עם הרגלים. 

תשובה לפרשת דברים:

הדבורה כנאמר: "כאשר תעשינה הדבורים", וברש"י: "מה 
הדבורה הזאת כאשר היא מכה את האדם מיד מתה..."

זוכה לפרשת דברים: אדל אהרוני, ירושלים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת דברים: אדל אהרוני, ירושלים.

מצלמים תודה

רציתי קודם כל לומר תודה על המדור המיוחד 
של סיפורי תודה, זה מחזק אותי מאוד ונותן לי המון 

כח להגיד תודה לאבא אוהב שבשמיים.

רציתי לפרסם את סיפור התודה שלי וזכות 
הפרסום תהיה להצלחת ישועה שאני עדיין 

מחכה לה.

אני חייבת להקדים ולומר שאצלנו 
להביא  מותר  הספר  בבית 
מצלמה לכיתות הגבוהות. יום 
אחד באמצע השיעור רציתי 

מאוד להראות לחברתי תמונה 
ולכן הוצאתי את המצלמה מהתיק.

אכן, המעשה לא היה בסדר, אין זה מן 
הראוי לפתוח מצלמה באמצע השיעור, אבל 

אני הבנתי את זה מאוחר מידי, כי המורה ניגשה 
אלי והחרימה לי את המצלמה. לפי דברי המורה 
הבנתי שכנראה לא אקבל אותה בזמן הקרוב, 

אפילו אולי בסוף השנה...

הצטערתי על כך מאוד. אך בזכות מדור התודה 
המיוחד הזה נזכרתי בעצה הנפלאה לומר, לכתוב 

תודה. לאחר השיעור לקחתי דף ובו רשמתי :תודה 
לך ה' שהמורה לקחה לי את המצלמה.

למשפט תודה הזה הוספתי עוד רשימה ארוכה 
של תודות, תודה שבכלל יש לי מצלמה ותודה 
שכעת קצת עצוב לי בלב, תודה על החברות, 
משפחה, תודה שיש לי תמונות יפות במצלמה, 
כך התארכה לה הרשימה בשצף עד שכבר 
מילאתי דף שלם של תודות לה' יתברך.

לבסוף אמרתי מזמור לתודה 
וכך הצלחתי להירגע. זה נתן 
לי להבין שהכל לטובה והכל 

מאת השם.

לאחר זמן קצר מאוד המורה 
עמדה בפתח הכיתה סימנה לי עם 

האצבע לגשת אליה, היא אמרה לי:

"אני מחזירה לך את המצלמה למרות שאני יכולה 
להמתין עם זה". היא הניחה בידי את המצלמה 

והשיעור החל.

זה היה ממש נגד הטבע, כנגד כל הסיכויים המורה 
החזירה לי את המצלמה לפני הזמן האמור.

כמה גדולה כוחה של התודה
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שנת לימודים חדשה בפתח 

שבוע הנדנדה, גם הוא כבר עבר, כולנו ב"ה מריחים 
את ריח הצבע הטרי של הכיתה החדשה. שנת הלימודים 
תשפ"ג בפתח, ואיתה עולים וצפים החששות של הילדים.  
אנחנו ההורים, כבר מוכנים ומחכים בקוצר רוח לתחילת 
השנה, לכולנו החופשה הייתה מעל ומעבר ואנו כבר 
מצפים ליום ראשון א' אלול שבו הבנים יחזרו בע"ה 

ללימודים בתלמודי התורה. בואו ביחד נחשוב, מה 
מויישי שנכנס לגן או שרהל'ה שתעלה לכיתה 

א' מרגישים?!  מצד אחד, הילדים שמחים 
ומאושרים שהרי גם להם כבר נמאס 

מ"לא לעשות כלום" בחופש, אך 
מצד שני, לעיתים החשש והפחד 
מ"החדש" ומה"לא מוכר" גוברים 

הילד  את  ומציפים  על השמחה 
מבחינה רגשית, עד כדי איבוד הצפון.

להשקיט את הסערה 

הימים הראשונים של הגן/הכיתה יהיו תמיד מלווים 
"בסערת רגשות" ובמיוחד אם זה גן חדש, עלייה לכיתה 
א' או מעבר לבית ספר חדש, וזאת בגלל שהילד נכנס 
למקום שלא היה רגיל בו, לסביבה ולחברה חדשה.  לכן 
חשוב מאוד לחבר את הילד כמה שיותר למצב ולמקום 

החדש, ואת זה נעשה ע"י מספר דרכים: 

א. נכיר לילד את הגן/הכיתה החדשים. ע"י שניקח 
אותו לטייל ליד הגן/הכיתה ובמידה והדבר אפשרי 
אפילו נבקש רשות להכניסו לראות את הגן/הכיתה. 

ב. נכיר לילד את הצוות החינוכי- הגננת, המטפלות, 
המורה, המלמד, המנהל/ת וכו' לעיתים יש ילד ששומע 
על מנהל/מורה קשוחים או על גננת מפחידה וכו' והוא 
מאוד חושש מהם. לכן, חשוב לפתח שיחה על כל אחד 
מהם ולהציג אותם לילד, למשל מה תפקיד כל אחד 
מהם, מהם הסמכויות שלו ומתי פונים לכל אחד וכדו', 
חשוב מאוד להעביר לילד מסר שהם מאוד מחכים 
להכיר אותו והם אוהבים אותו ויהוו לו בע"ה מקור 

להגנה, ביטחון, חום ואהבה.

ג. נכיר לילד חלק מהחברים- החברה היא אחד 
ההתמודדויות הרגשיות "הכבדות" מבחינת הילד, לכן 
במידה ונוכל להוריד לו את המתח החברתי ע"י הכרת 

חלק מהחברים, זה יועיל מאוד. 

ד. חשוב מאוד לשמוע מה יש לילד להגיד ומה דעתו 
בכל הקשור לחששות מהמעבר למסגרת החדשה, 
השיחה הפתוחה תגרום לילד להתחבר למצב החדש 
מבחינה רגשית מאוזנת יותר ובכך להוריד את רמת 

המתח השלילי. 

כיצד נעזור לילדים להתמודד? 

1. שיחה עם הילד על החזרה לביה"ס: 
נשוחח עם הילד על החזרה לביה"ס ועל 
ההשלכות שלה לגבי חיי היום יום שלו. 
כך למשל, נדבר איתו על השוני בין 
החופש לבין ביה"ס. לדוגמא: בגיל 
הרך ניקח דף חלק, נחלק אותו 
על ידי קו לשניים ונצייר ביחד עם 
הילד בצד אחד-פעילויות הקשורות 
לגן, ובצד השני-פעילויות הקשורות לחופש. 
בגיל בוגר יותר אפשר לרשום את הדברים. 
חשוב שהשיחה, הציור והכתיבה יתוארו בעיקר 
מבחינה רגשית ולא רק מבחינה טכנית. חשוב לפתוח 
את השיחה בשאלה: "לְמָה התגעגעת במיוחד בגן/
בכיתה: לחברים ללימודים לפעילויות" וכדו'. 2. שיחה 
על הקשיים הצפויים או הפחדים מן החזרה לביה"ס: 
חשוב להיות גלוי עם הילד ולשאול אותו האם יש דברים 
שהוא חושב שיהיו לו קשים בימים הראשונים. אם אינו 
יודע לענות, ניתן לתת לו כמה אפשרויות: האם יהיה 
חסר לך להיות עם המשפחה, האם יהיה לך קשה עם 
ילדים או חברים חדשים, האם אתה חושש מהלימודים, 
מהגננת/המורה החדש וכו'. עצם הדיבור על החששות, 
משחרר את הילד מהחסימות הרגשיות שהוא נתון בהם 
ופותח פתח לשתף את ההורה בהמשך לפי הצורך. 
העלאת החשש ע"י ההורה גם נותנת לגיטימציה לכך 
שהימים הראשונים עשויים להיות קשים וזה לא בעיה 
אישית ומפחידה שאסור לדבר עליה. 3. עידוד מפגשים 
עם חברים: השמירה על קשר עם החברים חשובה 
ביותר ורצוי עד כמה שניתן שהילד ייפגש עם חבריו 
לספסל הלימודים, הדבר יקל עליו בימים הראשונים. כך, 
במקום להיות עסוק ביצירת קשרים חדשים או בחיזוק 
הקשר עם חברים קיימים בימים הראשונים של ביה"ס, 
הוא ירגיש נוח ובטוח יותר ויוכל לזרום ביתר קלות 
עמם מייד כאשר יפגוש אותם.  4. הבאת חפץ "מנחם" 

לביה"ס: אפשר להציע לילד לבחור חפץ או משחק 
אהוב שאותו יוכל לקחת לגן/לביה"ס בימים הראשונים. 
המטרה היא: גם להביא משהו מוכר שמזכיר את הבית 
ונותן תחושה טובה וגם מספק לו אמצעי לשבור את 
הקרח ולהתחיל משחק ומפגש עם חבר. הצגת החפץ 
לחברים עוזרת לשבור את המבוכה ולהפיג את החששות 
הראשונים ביצירת הקשר. בדרך כלל לבנים מומלץ 
להביא כדור, משחקי רביעיות, משחק עונתי המאופיין 
באותה השכונה וכדו'. אפשרי גם להביא ממתק קטן, 

סוכריות וכדו' ולחלקם לחברים.

טכס הפרידה בימים הראשונים

חשוב מאוד לפני הפרידה מההורה, לברך את הילד, 
לחבק ולנשק אותו ולהגיד לו שלום ושאנחנו אוהבים 
אותו, סומכים, מתגעגעים, מתפללים עליו וכו' וכו'.  אסור! 
להעביר את הילד את הכביש, מול הגן או בית הספר 
ולהיעלם, חייב לנסוך בו בטחון שאנחנו איתו ואפילו 
שאנו נפרדים עוד כמה דקות, אנחנו עדיין איתו.  במידה 
והילד מתרגש מהפרידה- עלינו להתגבר ולהישאר במצב 
רגוע ומרגיע, לא לנסות להתעלם מבכי הילד או למנוע 
אותו, נשאר איתו עוד מספר דקות או נלווה אותו פנימה 
לגן/כיתה. המלצה למורה/גננת: חשוב מאוד לקבל את 
הילדים בימים הראשונים של שנת הלימודים, בפתח 
החצר, המעבר מההורה אליך מקרין לילד בטחון שיש 
מי שידאג לו וכו' השתדל להאיר לילד פנים ולהחליף 

איתו מספר מילים בדרך לכיתה.

אז שיהיה לכולנו בע"ה בהצלחה בשנה החדשה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש להצלחה ובריאות
ליהונתן בן אסתר
ויוסף בן יהודית

להקדשת העלון: 02-5308000

אדם הלך למגיד עתידות, נאמר לו שהוא צריך 
לשלם 200 שח. המגיד פותח את הקלפים חושב, 
חושב, חושב: ואומר: "תשמע אני לא מצליח 
לקרוא את המזל שלך, מה המזל שלך?? עונה 

האיש: "המזל שלי שעוד לא שילמתי לך.

בדיחות הדעת
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